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- Jesteśmy po pierwszej części wizyty pani Premier Łotwy tu w Warszawie. 
Rozmawialiśmy, jak się państwo domyślacie, przede wszystkim o sprawach 
bezpieczeństwa - Łotwy Polski, całego regionu Unii Europejskiej i NATO.  

- Nasze oba kraje są szczególnie wrażliwe na wszystkie typy zagrożeń, które płyną 
dzisiaj ze Wschodu. Rozmawialiśmy między innymi o sytuacji w Mołdowie, o tych 
niepokojących sygnałach z Naddniestrza, o współpracy polsko-łotewskiej w tych 
wymiarach, o których rozmawiałem w ostatnich kilkunastu dniach z przywódcami 
całego regionu północno-wschodniego.  

- Dotyczy to bezpieczeństwa militarnego, w tym także pozytywnych konsekwencji dla 
regionu, przystąpienia do NATO Szwecji i Finlandii. Dotyczy naszego bezpieczeństwa 
energetycznego. Mamy tutaj także do rozwiązania, czy do dokończenia, kilka 
projektów wspólnie z Łotwą - między innymi dotyczy to synchronizacji, jeśli chodzi o 
sieci elektryczne.  

- Do szeroko pojętego bezpieczeństwa należy także lepsze połączenie transportowe. 
Dlatego rozmawialiśmy także dłuższą chwilę o połączeniu kolejowym, o Rail Baltica.  

- Nie znajduje żadnych punktów, w których mielibyśmy jakąkolwiek różnicę zdań dzisiaj 
z panią Premier i z Łotwą. Mamy dokładnie te same problemy i bardzo podobne 
pomysły, jak je rozwiązywać.  

- Rozmawialiśmy także o sytuacji rolników i producentów żywności, zarówno na 
Łotwie, jak i w Polsce. I tutaj też mamy podobne problemy. To, co jest ważne i będę 
dzisiaj także o tym rozmawiał z polskimi rolnikami, to opinia naszego gościa dzisiaj, 
pani Premier, na temat eksportu rosyjskiej żywności, produktów rolnych do Unii 
Europejskiej - także do naszych krajów.  

- Łotwa zdecydowała się na embargo, jeśli chodzi o produkty rosyjskie. Taka była 
decyzja łotewskiego parlamentu. Chcę powiedzieć, że będziemy pilnie studiowali tę 
decyzję łotewską i nie wykluczam, że także Polska podejmie tutaj stosowną 
inicjatywę.  



 

 

- Chcę, żeby wszyscy dobrze zrozumieli, że problem z nadwyżkami żywności i zboża 
w Polsce i w Europie, że problem nierównej konkurencji, to nie jest problem wyłącznie 
importu zbóż i żywności z Ukrainy. Mało kto wciąż zdaje sobie sprawę, że nasz rynek 
w Europie i w Polsce destabilizowany jest przez produkty płynące z Rosji i Białorusi. 
Więc trzeba przedsięwziąć wszystkie możliwe kroki. Dziękuję tutaj droga Eviko, że 
będziemy to robili razem w Brukseli, aby przekonać instytucje europejskie, żeby 
bardzo poważnie przejęto się lepszymi, bezpieczniejszymi dla naszych krajów 
regulacjami, jeśli chodzi o import zbóż i produktów żywnościowych ze wschodnich 
kierunków.  

- Chcemy pomóc Ukrainie i tutaj nie ma żadnej różnicy między nami, ale chcemy 
równocześnie stabilizować sytuację na naszych rynkach i chronić naszych rolników. 
Łotwa ma podobny problem, może innej skali, ale podobny problem jak Polska.  

- W czasie naszej rozmowy Rosja słuchała Prezydenta Putina i jego wystąpienia. Nie 
ulega wątpliwości, że słowa Putina o tym, że Rosja zbroi się i de facto przestawiła się 
na tryb wojenny, i całą gospodarkę przestawiła na tryb wojenny, te słowa są 
prawdziwe. Nie tylko agresywna retoryka, ale decyzja jakie zapowiedział w tym 
wystąpieniu Prezydent Putin dotyczące zwiększenia samowystarczalności Rosji, 
przestawienia gospodarki na tryb wojenny i unowocześnienia sił zbrojnych Rosji, to 
wszystko trzeba traktować śmiertelnie serio. 

- Jeszcze raz mogę powtórzyć, to o czym dyskutujemy o tym z naszymi partnerami w 
ostatnich tygodniach tu w Warszawie. Europa musi zrozumieć, że to co ten nowy 
wyścig zbrojeń, jaki narzuca Rosja światu i agresja rosyjska na Ukrainę, muszą 
spowodować przebudzenie we wszystkich stolicach europejskich. Unia Europejska 
jako całość, europejska część NATO, musi wreszcie podjąć decyzję, które 
zrównoważą potencjał militarny Rosji i które spowodują, że Europa będzie nie gorzej, 
a lepiej uzbrojone i przygotowana do złych scenariuszy niż Rosja. To staje się 
absolutnie potrzebą chwili i dzisiejszy dzień - zarówno nasze refleksje, nasze 
rozmowy, jak i to co Rosja usłyszała z ust Putina - potwierdzają tylko tą absolutną 
konieczność. 

- Cieszę się - trudno dzisiaj się cieszyć, to nie są czasy, które nastawiają nas radośnie 
jakoś - ale cieszę się, że w tych wszystkich kluczowych sprawach mamy pełne 
zrozumienie w stolicach regionu, a między Rygą a Warszawą te relacje są naprawdę 
świetne. Też tak się dobrze składa, że współpracujemy bardzo dobrze z panią Premier 
w Brukseli, jesteśmy z tej samej rodziny politycznej, to też ułatwia nam ustalanie 
wspólnych stanowisk. Umówiliśmy się właśnie na taką wspólną pracę i wspólne 
stanowiska także w Brukseli. 

-  Jeszcze raz bardzo dziękuję za to, że znalazłaś czas i że jesteś dzisiaj gościem w 
Warszawie. Zawsze będziecie mogli na nas liczyć. 


